

DIYANET CENTER OF AMERICA



DIVINE GROUND BETWEEN US



BEGINNING OF THE MONTH OF RAMADAN 1447 AH [ENGLISH]

The Presidency of Religious Affairs of Türkiye (Diyanet) determines the beginnings of the Hijrî months in accordance with the resolutions adopted at the “International Hijrî Calendar Union Congress” held in Istanbul in 2016. During this congress, a “Unified Hijrî Calendar” system, applicable to Muslims around the world, was adopted to ensure unity in determining the beginning of Hijrî months. Based on this system, the following principles guide the determination of the new lunar month:

1. The fundamental principle in establishing the beginning of lunar months is the sighting of the crescent (ru’yah) or the confirmation that the crescent has become observable.
2. Crescent sighting is not restricted to a specific location; ikhtilāf al-maṭālī‘ (differences of horizons) is not taken into account. If the crescent is sighted, or sighting becomes possible, anywhere on earth, the month is deemed to have begun.
3. For the crescent to be sighted or for sighting to be astronomically possible, the following four conditions must be fulfilled simultaneously:
 - After conjunction (ijtima‘), the angular separation between the Moon and the Sun must be at least 8°.
 - At sunset, the Moon’s altitude above the horizon must be no less than 5°.
 - In the case of the occurrence of sighting (ru’yah), the conjunction must take place before imsak at the world’s easternmost point (New Zealand/Wellington).
 - For the new lunar month to begin, crescent sighting must occur on the main landmasses of North and South America.

Once these criteria are met, there is no difference between physically sighting the crescent and confirming its visibility through astronomical calculations.

The central aim of the unified Hijrî calendar effort is to ensure that Muslims around the world can observe their acts of worship in unity and harmony, particularly regarding the fasting of Ramadan and the celebration of the Eids. For this reason, the adopted criteria were designed to facilitate both uniform observance and practical implementation.

According to astronomical calculations made in accordance with these parameters:

- The conjunction (ijtima‘) that marks the basis for **the month of Ramadan 1447 AH will occur on Tuesday, February 17, 2026, at 12:01 GMT.**
- The crescent will first become astronomically visible on **Wednesday, February 18, 2026 at 03:42 GMT**, beginning from the Pacific region.
- Based on the criteria accepted at the congress, **the first day of Ramadan 1447 AH will be Thursday, February 19, 2026.**

1447 HİCRÎ YILI RAMAZAN AYININ BAŞLANGICI [TÜRKÇE]

Diyanet İşleri Başkanlığı, hicrî aybaşlarının tespitini 2016 yılında İstanbul’da gerçekleştirilen Uluslararası Hicrî Takvim Birliği Kongresinde alınan kararlar çerçevesinde yapmaktadır. Bu kongrede, dünyanın her bölgesinde yaşayan Müslümanların ibadet vakitlerinde birlik sağlayabilmeleri amacıyla “Tekli Hicrî Takvim” uygulaması benimsenmiştir. Buna göre hicrî ayların başlangıcı aşağıdaki esaslara göre belirlenmektedir:

1. Kamerî ayların başlangıcının tespitinde asıl olan, hilalin gözle görülmesi veya görülebilecek hâle gelmesidir (ru’yet).
2. Hilalin görülmesi için belirli bir yer şart değildir; ihtilâfû’l-metâli’e itibar edilmez. Yeryüzünde herhangi bir bölgede hilalin görülmesi veya görülmesinin mümkün olması ayın girdiğine hükmetmek için yeterlidir.
3. Hilalin görülmesi veya görülebilecek hale gelmesi için aşağıdaki dört şartın birlikte gerçekleşmesi gerekir:
 - İctima (kavuşum) sonrası Ay–Güneş açısız uzaklığı en az 8° olmalıdır.
 - Güneş battığı anda Ay’ın ufuk yüksekliği en az 5° olmalıdır.
 - Ru’yetin oluşması durumunda, içtimanın dünyanın en doğusundaki (Yeni Zelanda/Wellington) imsaktan önce olması gerekir.
 - Yeni kamerî ayın başlangıcı için hilalin Kuzey ve Güney Amerika ana karalarında görülmesi (ru’yeti) gerekir

Bu şartlar sağlandıktan sonra hilalin çıplak gözle görülmesi ile görülme imkânının astronomik olarak tespit edilmesi arasında bir fark yoktur.

Hicrî aybaşlarının tespiti konusunda yapılan takvim birliği çalışmalarının temel amacı, dünyanın farklı bölgelerinde yaşayan Müslümanların ibadet vakitlerini birlik ve beraberlik içinde eda edebilmelerini sağlamak; özellikle de Ramazan ayının ve bayramların aynı günlerde idrak edilmesini temin etmektir. Bu nedenle belirlenen kriterler, hem bu birlikteliği koruyacak hem de uygulamada kolaylık sağlayacak şekilde oluşturulmuştur.

Bu esaslara göre yapılan astronomik hesaplamalara göre:

- **1447 yılı Ramazan ayına** esas teşkil eden içtima, Greenwich'e (GMT) göre **17 Şubat 2026 Salı günü saat 12.01'de gerçekleşecektir.**
- 1447 Ramazan hilalinin ilk kez görülebilir hâle geldiği an, yine GMT'ye göre **18 Şubat 2026 Çarşamba günü saat 03.42** olarak hesaplanmıştır.
- Kongrede benimsenen kriterler uyarınca **Ramazan ayının ilk günü 19 Şubat 2026 Perşembe** olarak belirlenmiştir.

بداية شهر رمضان لعام 1447هـ

[عربي]

تقوم رئاسة الشؤون الدينية في تركيا (Diyanet) بتحديد بدايات الشهور الهجرية استناداً إلى القرارات الصادرة عن المؤتمر الدولي لتوحيد التقويم الهجري الذي عُقد في إسطنبول عام 2016م. وقد أقر هذا المؤتمر اعتماد «التقويم الهجري الموحد» ليكون معمولاً به في جميع أنحاء العالم فيما يخص بدايات الشهور القمرية. وبناءً على ذلك، وُضعت الأسس والضوابط الآتية لتحديد أوائل الشهور الهجرية:

- 1- الأمر الرئيسي في تحديد بداية الأشهر القمرية هو رؤية الهلال بالعين المجردة، أو ثبوت إمكان رؤيته.
- 2- لا يشترط وجود مكان معين لرؤية الهلال (لا يُعتبر اختلاف المطالع). فإذا أمكنت رؤية الهلال في أي بقعة من بقاع الأرض، حُكم بدخول الشهر بناءً على ذلك.
- 3- لِيُتَحَقَّقَ رؤية الهلال أو إمكان رؤيته، لا بدّ من توافر الشروط الأساسية الأربعة الآتية معاً:

- أ - بعد الاقتران (الاجتماع)، يجب أن لا تقل المسافة الزاوية بين القمر والشمس عن ٨ درجات.
- ب - عند غروب الشمس، يجب أن لا يقل ارتفاع القمر فوق الأفق عن ٥ درجات.

ج - في حال إمكان تحقُّق الرؤية، يُشترطُ أن يكون الاقتران (الاجتماع) قد وقع قبل الإمساك في أقصى شرق الأرض (نيوزيلندا/ويلينغتون).
 د - لبدء الشهر القمريّ الجديد، يُشترطُ تحقُّق الرؤية (الرؤية الشرعية) في اليابسة الرئيسة لقارتي أمريكا الشمالية وأمريكا الجنوبية.

وبعدَ تحقُّق هذه المعايير، لا فرق بين رؤية الهلال بالعين المجردة وبين ثبوت إمكان رؤيته فلكياً.

إنَّ الهدفَ الأساسَ من العملِ على توحيد التقويم الهجريّ في تحديد بداياتِ الشهورِ الهجرية، هو تمكينُ المسلمين الذين يعيشون في مختلف أنحاء العالم من أداء عباداتهم في أوقاتها بوحدةٍ وتضامن، ولا سيما توحيدُ صيام شهر رمضان والاحتفال بالأعياد. ولذلك حُدِّدَت المعاييرُ المعتمدةُ بما يحقُّق هذه الوحدة ويُسهِّل التطبيق العملي.

ووفقاً للحسابات الفلكية المنجزة في ضوء هذه الضوابط:

- فإنَّ الاقتران (الاجتماع) المُعتمَدَ عليه في إثبات دخول شهر رمضان لعام 1447هـ سيقع - حسب توقيت غرينتش - يومَ الثلاثاء 17 فبراير 2026م عند الساعة 12:01.
- وأما إمكان رؤية الهلال فلكياً لأوّل مرّة، فقد حُدِّد - كذلك حسب توقيت غرينتش - يومَ الأربعاء 18 فبراير 2026م عند الساعة 03:42.
- وبناءً على ذلك، وطبقاً للمعايير المقررة، فإنَّ أوّل يومٍ من شهر رمضان لعام 1447هـ هو الخميس 19 فبراير 2026م.

DIYANET CENTER

❖ Prepared based on the fatwas and rulings of the **High Board of Religious Affairs, Presidency of Religious Affairs.**